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Szegeden megkezdődött 
a sebészkongresszus 

A Magyar Sebész Társaság külföldi 
tiszteleti tagjai 

Megkezdődött tegnap, szer-
dán a SZOTE oktatási épü-
letében a Magyar Sebész Tár-
saság háromnapos kongresz-
szusa. A nemzeti tudomá-
nyos tanácskozás megnyitó-
j á n jelen volt dr. Koncz Já-
nos, az MSZMI* megyei bi-
zottságának t i tkár^, dr. Szé-
kely Sándor, az M S Z M P vá-
rosi bizottságának t i tkára, 
Szabó G . László, a megyei 
tanács elnökhelyettese, vala-
min t Bányainé dr. Birkás 
Mária, a városi tanács elnök-
helyettese is. 

A kongresszus elnöke, dr. 
Szécsény Andor egyetemi ta-
nár, a Magyar Sebész Tár-
saság elnöke távollétében dr. 
Kun Miklós egyetemi tanár, 
a társaság ale lnöke nyitotta 
meg a konferenciát Beszé-
dében emlékeztetett a sebész-
tánsaság első nagygyűlésére, 
ma j d vázolta a társaság az-
óta végzett munká j á t . Han-
goztatta: ma is ápolják azt 
a hagyományt, hogy az idő-
sebb generáció is és a fiatal 
szakemberek is képviseltetik 
magukat a rendszeresen meg-
rendezett konferenciákon, 
amelyek a sebésztovábbkép-
zés, a sebésztudomány fej-
lesztésének is legjelentősebb 
hazai f ó r u m á t Dr. Szilárd 
János egyetemi tanár, a 
SZOTE rektorhelyettese a 
vendéglátók nevében üdvö-
zölte a megjelenteket. Egye-
bek között szólt arról, hogy 
az egyetem és a város szá-
mára megtiszteltetést jelent: 
az elmúlt tíz nap alatt ez a 
negyedik, külföldi vendége-
ket is fogadó tudományos 
konferencia a szegedi orvos-
egyetemen. Ezután a szovjet 
és a cseh orvosdelegáció ve-
zetője, va lamint dr. Imre Jó-
zsef egyetemi tanár, az L 
számú Sebészeti K l in ika 
megbízott igazgatója k ívánt 
sikeres munk á t a tudomá-
nyos tanácskozáson jelén le-
vő sebészeknek. 

Különösen ünnepélyes pil-
lanata volt a megnyitónak, 
amikor dr. Marton Tibor és 
dr. Kun Miklós, a társaság 
alelnökei ismertették a Ma-
gyar Sebész Társaság tiszte-
leti tagjává fogadott négy 
kü l fö ld i professzor tudomá-
nyos munkásságát és átnyúj-
tották dr. Hans Bor í tnak 
(Hannover), va lamint dr. 

Somogyi Károlyné felvételei 

A konferencia résztvevőinek egy csoportja 

Dr. H. Borst • ' 

Günther Schoefemek (Mag-
debUrg) az ezt dokumentá ló 
diplomát. A távollevő Mihail 
Perelman (Moszkva) és Theo 
Becker (Jena) részére ké-
sőbb ad ják á t a tudományos 
elismerést jelentő okmányt . 

M in t arról tegnapi lapunk-
ban beszámoltunk, a kong-

Dr. G . Schoefer 

resszuson három' nap alatt 

négy szekcióban 217 előadás 

hangzik el a máj-, az epe-, 

a vastagbél- és a végbélse-

bészetről, illetve az ér-, a 

hasnyálmirigy- és a nyelő-

csősebészet ú jabb eredmé-

nyeiről. 

Fejlesztési 
megállapodás 

Fejlesztési együttműködési 
megállapodást írtak a lá szer-
dán az Építésügyi és Város-
fejlesztési Minisztér iumban 
az É V M műszaki-fejlesztési 
főosztályának, a K G M ipar-
fejlesztési főosztályának, a 
Tervezésfejlesztési és Típus-
tervező Intézetnek, valamint 
kü lönböző villamosíierende-
zéseket gyártó 8 vál lalatnak, 
Illetve szövetkezetnek a kép-
viselői. 

Az együttműködés célja, 
hogy az épületekhez szüksé-
ges villamosberendezéseket, 
vezetékeket, fogyasztómérö-
ket és más erős- és gyenge-
áramú szerkezeteket előállí-
tó vál la latok az eddiginél 
jobban összehangolják gyár t , 
mányfejlesztési terveiket, 
termelési programja ika t 

A szerződés lehetővé teszi, 
hogy kedvező tápasztalatok 
esetén más vál lalatok is csat-
lakozhassanak az együttmű-
ködéshez. 

Európai nyelvészek 
konferenciája 

Szerdától négy napon á t Európa valamennyi országa 
ülésezik Budapesten az képviselteti magát , 
európai nyelvészek konferen- A kongresszus védnöke a 
ciája. A nyelvészek szövetsé- Magyar Tudományos Akadé-
ge először kérte fel Magyar^ m i a . va lamint a Művelődési 
országot, hogy ezt a soron Minisztér ium; Korcsog And-
következő 13. kongresszust r á s művelődési minisztériumi 
megrendezze. A kontinens ál lamti tkár , Pach Zsigmond 
szaktudásain túl ez alkalom- Pá!, az Akadémia alelnöke, 
ma i hazánkba érkeztek dr. Szabolcsi Miklós és dr. 
amerikai és kanadai nyelvé- Eőrsi Gyu la akadémikus, 
szek is. 

Á tanács 
és a jogsegélyszolgálat 

M á r j ó öt esztendő is el-
telt a szakszervezeti jogse-
gélyszolgálat fö lö t t Ez az 
intézmény 1975 óta él és dol-
gozik a gyakorlatban, s egy-
behangzó vélemény szerint 
betölti társadalompolitikai és 
érdekvédelmi szerepét. i A 
szakszervezeti érdekképvise-
let ezáltal is hatásosabbá és 
teljesebbé v á l t jelentősen 
elősegítette a dolgozók jogai-
nak érvényesülését 

1 . 

A téma változatlan fontos-
ságát m i sem igazolja jobban, 
m in t hogy a Szeged városi 
tanács végrehajtó bizottsága 
is áttekintette legutóbbi ülé-
sén a szakszervezeti jogse-
gélyszolgálat és a tanácsi 
szervek együttműködéséről 
szóló jelentést. Ebből kiderül , 
hogy Szegeden 44 önálló jog-
segélyszolgálat működik, s 
tevékenységük együttesen 
mintegy 70 ezer embert érint. 

Jogi tájékoztatással, felvi-
lágosítással, tanácsadással se-
gíti a dolgozókat A szolgá-
lat ügyfélforgalma évről év-
re növekszik. A növekedés 
üteme 11—12 százalék. Sok-
féle az ügytípus is, amelyben 
segítséget ad. Legtöbben pol-
gárjogi ügyekben fordulnak 
a jogsegélyszolgálathoz (29 
százalék), m a j d a munkajo-
gi felvilágosítás, ügyintézés, 
tanácsadás következik (21 
százalék). Az ál lamigazgatási 
kérdések 16 százalékot kép-
viselnek, a családjogi ügyek 
pedig 13 százalékot. 

Minthogy az államigazga-

tási jogviszony sok ügyet pro-

dukál , a tanács és a jogse-

gélyszolgálatok szervezett 

együttműködése a legtermé-

szetesebb igény és gyakorlat; 

s ennek kölcsönös előnyei 

igen kézenfekvőek. Ezért 

m á r a SZOT elnöksége és a 

Minisztertanács Tanácsi Hi-

vatala együttes irányelve is 

hangsúlyozta a vál lalatoknál , 

munkahelyeken szervezett 

jogsegélyszolgálatok ha-

tékony segítését az együtt-

működés keretében. A 

tanácsok elsősorban széles 

körű felvilágosító, tájékozta-

tó és jogi tanácsadó munká-

jukka l tudnak részt venni 

ebben a folyamatban, s ez 

számukra is hasznot ha j t 

közvetve a hivatalok' ügyirat-

és ügyfélforgalmának csök-

kenéséveL A z ügyintézés 

gyorsítását és megalapozott-

ságát segíti elő a beadványok 

elkészítéséhez nyúj tot t szak-

szerű támogatás. 

Szeged tanácsa m á r a ko-

rábbi években kezdeményez-

te az együttműködést, éppen 

a kölcsönös előnyökre ala-

pozva. Eleinte azonban in-

kább alkalomszerű volt az 

együttműködés. Az ügyfél-

szolgálati iroda bekapcsoló-

dása és kezdeményezései he-

lyezték szélesebb alapra a 

kapcsolatrendszert. Az iro-
da ugyanis a hivatalnal al-
kalmazott va lamennyi írásos 
tájeKoztatot, irairrumát a 
jogsegeiyszoigaiatok rendei-
kezesere bocsát és konkrét 
ügyes.ben is készséggel a d 
felvilágosítást a hivatal i ha-
tásköre oe tartozó kérdések-
ről. A jogsegélyszolgálatok 
á l ta l az ügyiéiszolgálati iro-
dán leadott, de mas belső ta-
nácsi szervezeti egyseghez 
tartozó ügyekben is szívesen 
érdeklődnek ugyancsak az 
irodán. Több vál la latnál 
szerveztek közösen is tájé-
koztatókat (DEMASZ , DE-
G Á Z , Épí tő Ktsz) az első fo-
kú hatósági m u n k a főbb kér-
déscsoportjairól, az állam-
polgárokat ér intő tanácsren-
deletekről és az iroda mun-
katársai is részt vettek jog-
segélyszolgálati fogadóórá-
kon. 

2. 

Az eddigi gyakorlat azt 
mutat ja , hogy az első fokú 
hivatal i szerveknek elsősor-
ban az ügyfélszolgálati iro-
dán keresztül van kapcsola-
ta a — különösen a nagyobb 
vál la latoknál és intézmé-
nyeknél m ű k ö d ő — jogse-
gélyszolgálatokkal (például 
DÉMÁSZ , Posta, D É G Á Z , 
MÁV) . A lka lmanként — 
konkrét ügy intézése során 
— természetesen előfordul, 
hogy a jogsegélyszolgálatok 
közvetlenül az első fokú hi-
vatali, i l letve a városi szak-
igazgatási szervekhez fordul-
nak akár személyesen , vagy 
telefonon történő megkeresés 
formá jában , ahol az osztá-
lyok készségesen adnak fel-
világosítást részükre minden 
esetbe nl 

A városi szakigazgatási 

szerveknél is, de különösen 

az első fokú hatósági ügyin-

tézés során tapasztalható 

egyes beadványoknál — 

azoknak szakszerű összeállí-

tása, megfogalmazása alap-

j án —, hogy azokat jogse-

gélyszolgálat készítette. 

Több esetben fordult elő az 

is, hogy az adott ügy tárgya-

lásán ' a jogsegélyszolgálat 

dolgozói vettek részt ahol 

megfelelően képviselték az 

ügyfél érdekei t A beadvány-

szerkesztéshez nyújtott segít-

ségről, i l letve a személyes 

képviseletről egyértelműen 

pozit ívak a tapasztalatok, a 

jogsegélyszolgálatok i lyen te-

vékenysége nagymértékben 

elősegíti a megalapozottabb 

és gyorsabb ügyintézést. 

Az eddigi alkalomszerű 

együttműködést a közelmúlt-

ban együttműködési szerző-

déssel t emelték a szervezett-

ség rangjára. Ennek egyik 

eleme, hogy a jogsegélyszol-

gálatok képviselőit, a félfoga-

dási időn tú l . vagy attól füg-

getlenül is fogadják a ta-

nácsnál, és rendszeresen tá-

jékoztat ják őket ügyeik me-

netéről. A megálapodás alap-

j á n a jogsegélyszolgálatok fo-

kozottabban együttműködnek 

a munkahely vezetőségével, 

szakszervezeti szervével an-

nak érdekében, hogy a dol-

gozóknak csak a legszüksé-

gesebb esetben kel l jen a ta-

nácsi szerveket felkeresni, 

csökkentve a munkábó l va ló 

' indokolatlan távolmaradáso-

k a t 

A városi tanács végrehajtó 
bizottsága megállapította, 
hogy a későbbiekben indo-
kolt a tanácsi szervek és a 
jogsegélyszolgálatok kapcso-
latának továbbfejlesztése, a 
kölcsönös előnyökön a lapu ló 
együttműködés lehetőségei-
nek jobb kihasználása. A 
jogsegélyszolgálatoknak — a 
tanácsi hatósági munka szé-
lesebb körű, j obb megisme-
résével — indokolt fokozni 

jogpropaganda-tevékenysé-
gé t a megalapozott bead-
ványszerkesztésekhez nyúj-
tott segítséget és a személyes 
képviseleti el járást a dolgo-
zók érdekében. A tanácsi 
szerveknek pedig a jogsegély-
szolgálatok munk á j á n ak tá-
mogatására meg kell adn iuk 
a szükséges segítséget és tö-
rekedni kell rendszeres és 
hatékony munkakapcsolat 
kialakítására. 

— Két plenáris ülés lesz, 

s a résztvevők hat szekció-

ban ' dolgoznak ' ma j d — 

mondta dr. Rot Sándor, a 

szervező bizottság társelnöke. 

— A tudósok "most elsősor-

ban mondattani problémák-

kal foglalkoznak, hiszen a 

nyelvészet mondatcentrikussá 

vált. Azzal büszkélkedhe-

tünk, hogy a konferenciák 

sorában először a százhúsz 

meghívott szakember között 

Bányászati múzeum 
Szerdán Sopronban felavatták a Központi Bányászati 

Múzeum restaurált épületét. Egyidejűleg megnyílt a mú-
zeum új . á l landó kiállítása. 19 teremben több száz emlék 
muta t ja be a magyar bányászat történetét. A kiáll ítási te-
rület a korábbi 400 négyzetméterről 800 négyzetméterre 
növekedett 

fiz őszi csúcsforgalomra 
készül a vasút 

Odesszai küldöttség 
érkezett Szegedre 

A hagyományos testvéri sadalmi életéről, a szakszer- i 

kapcsolat keretében szerdán vezeti munka időszerű kér-
Szegedre érkezett az Odessza déseirőL 
Területi Szakszervezeti Ta- A delegáció a délutáni 
nács küldöttségeként Pável órákban látogatást tett a me-
Vasziljevics Jacuha, a szak- gyei pártbizottságon, ahol 
szervezeti tanács t i tkára és Gyárfás Mihály, a megyei 
Leonyid Ivanovics Zselaszko. pártbizottság t i tkára fogadta 
az Odesszai Hűtőgépgyár la- az odesszai vendégeket, 
katos szerelő brigádvezetője, A küldöttség ma Szentesre 
a szakszervezet műhelybi- látogat, ahol ipari és mező-
zottságának titkára. A kül- gazdasági üzemek munká já-
döttséget a szakszer-vezeti val ismerkedik. Pénteken 
székházban dr. Ágoston Jó- Szegeden a szovjet szakszer-
zsef, az SZMT vezető t i tkára vezeti tisztségviselők szocia-
fogadta és tájékoztatta a me- lista brigád vezetőkkel talál-

gye politikai, gazdasági, tár- koznak. 

A közlekedés az év első 
felében kielégítette a koráb-
biakhoz képest mérsékeltebb 
igényeket. A vasút többre is 
képes lett volna, hisfeen meg-
felelő fuvar h iányában csak-
nem 5 százalékkal e lmaradt 
tervétől. Az e lmúl t hetekben 
viszont megélénkült a fuvar-
piac, az őszi forgalom lebo-
nyolítása ismét nagy erőfe-
szítéseket követel a vasuta-
soktól, ak ik ' négyezerrel ke-
vesebben vannak, min t ta-
valy. A M Á V vezérigazgató-
ság ennek ellenére az idén 
nem tervezi a rövidtávú fu-
varok közútra terelését. Kü-
lönféle belső intézkedésekkel, 
akcióprogrammal készítették 
elő az őszi nagy forgalom 
zavartalan lebonyolítását, 
amelyhez egyúttal fokozot-
tabb segítséget, együttműkö-
dést kértek a fuvaroztatók-
tól is. 

A M Á V Miskolci Igazgató-
sága jelenleg az igényeltnél 
több vagont is tudna a vál-
lalatok rendelkezésére bocsá-

tani. Ez annak köszönhető, 
hogy mintegy 2 százalékkal 
csökkent a késve rakott ko-
csik aránya, lényegesen ja-
vult a rakodás például a 
Tiszai Erőműnél , a Borsodi 
Vegyi Kombiná tná l , a Tiszai 
Kőolaj ipari Vál la latnál . Ezt 
kérték a többi nagyfuvaroz-
tatóktól, amelyek közül 95-
tel megállapodást is kötöttek 
a folyamatos hétvégi rako-

dásokra. A kocsik jobb ki-
használása érdekében célju-
ta lmakat fizetnek az irány-
vonatokat összeállító vállala-
toknak. 

A Debreceni Vasútigazga-
tóságnál a rekonstrukciós 
munk ák határ idő előtti be-
fejezésével is segítik az őszi 
forgalom zavartalan lebonyo-
lítását. A Nyíregyháza—Sze-
rencs között korszerűsített 
pá lyán például má r 120 kilo-
méteres sebességgel közle-
kedhetnek a vonatok. A 
megbízókkal együt tműködve 
növelték az előszállításokat, 
az év végéről az első félévre 
hoztak előre nagy mennyi-
ségű árut. A következő he-
tekben a mezőgazdasági szál-
lítások ad j ák a legtöbb mun-
ká t az igazgatóságnak. 

A magyar—szovjet határ-
forgalom szervezettebb lebo-
nyolítása érdekében szeptem-
ber elsejétől közvetlen a 
M Á V vezérigazgatóság irá-
nyítása alá került a záhonyi 
üzemigazgatóság. A vasúti 
nagyüzem hatezres kollek-
t ívájára szeptemberben jnás . 
fél m i l l i ó tonna Szovjetunió-
ból érkező áru fogadása, át-
rakása, ezenkívül nagy meny-
nyiségű export- és osztrák, 
jugoszláv tranzitáru vá r to-
vábbításra. Egy-egy műszak-
ban például 100 szovjet va-
gont raknak meg exportal-
mávaL 


